
سیدمحمد هاشــمی، قائم مقام و معاون حقوقی وزیر فرهنگ 
درباره جزئیات و نکات لایحه برنامه هفتم توســعه کشور در حوزه 
فرهنگ و همچنین مسائلی درباره حجاب بازیگران و... سخن گفت.

سیدمحمد هاشــمی، قائم مقام و معاون حقوقی وزیر فرهنگ، 
درباره انتقادات به اضافه شدن اعداد و ارقام غیرواقعی به لایحه برنامه 
هفتم توسعه کشور توسط کمسیون تلفیق مجلس در حوزه فرهنگ، 
گفت: با اینکــه طبیعتاً باید در مقابل هرگونه افــزوده ای به لایحه  
فرهنگی در برنامه  هفتم مقاومت کرد اما مجموعا باید اهتمام کمیته  
فرهنگی کمیسیون تلفیق را زحمت قابل تقدیر و خوبی دانست. اما 
مسأله آن اعداد و ارقام است که بحث های زیادی درباره اش شکل 
گرفت که این اعداد از کجا آمده اســت. ما در بعضی از اعداد و ارقام 
احساس می کردیم که بلندپروازانه است. بله! دلمان می خواهد که 
محقق شود اما اینکه شدنی  باشد، نیازمند بودجه  مشخص، سرمایه  

انسانی تولیدکننده و مسائلی از این دست دارد.
او سپس از بند تکلیف تولید ۷۳00 دقیقه انیمیشن در اضافات 
لایحه برنامه هفتم توسعه مثال زد و ادامه داد: این عدد ۷۳00 دقیقه 
را تقسیم بر 90 دقیقه )طول میانگین یک فیلم سینمایی( کنید؛ 
می شود حدود 81 فیلم ســینمایی انیمیشن در 5 سال و 16 فیلم 
در هرسال! خب این عدد بلندپروازانه ای است! ما دوست داریم این 
تولید اتفاق بیفتد و حتی احساس می کنیم ظرفیت نیروی انسانی 
تولید آن نیز باشد، اما این عدد و ارقام از نظر شکل اجرایی کمی دور از 
ذهن است. وی در ادامه و در پاسخ به موضوع تکلیف تولید 20 فیلم 
سینمایی فاخر یا ملی در برنامه هفتم توسعه، که به لحاظ بودجه 
و ظرفیت نیروی انســانی امکان اجرایی ندارد؛ ضمن رد کردن این 
موضوع گفت: اکنون بین 80 تا 100 فیلم سینمایی در سال ساخته 
می شود. به لحاظ بودجه، قرار نیست هزینه تولید کامل یک فیلم را 
دولت یا فارابی بدهد؛ بخش خصوصی یا بخش های حاکمیتی دیگر 
هم باید به کمک بیایند. بنابراین تجمیع منابع دولتی و مردمی به 
اندازه عددی مانند 400 - 500 میلیــارد تومان برای این موضوع 
چندان دور از ذهن نیســت. مثلا فرض کنید بودجه مســئولیت 

اجتماعی دستگاه های مختلف به کمک تولید فیلم بیاید یا با عملیاتی 
شدن بنده »ه« تبصره 9 قانون بودجه  1402 کاملا اجرایی می شود.

هاشمی افزود: ما در این دولت از حیث بودجه حرکت رو به جلویی 
در فرهنگ داشتیم. اینکه بودجه فرهنگ را از 1.2 درصد بودجه کل 
به نزدیک 2.۷ درصد رساندیم، موضوع مهمی است. یا اختصاص بند 
»ه« ماده 9 قانون بودجه  1402 که به همه شرکت های دولتی تکلیف 
می کند که یک درصد از هزینه های خود را در حوزه فرهنگ هزینه 

کنند که عدد قابل توجهی است، می تواند بسیار مثمرثمر باشد.
او سپس به اشــکال ســاختاری حوزه فرهنگ و قدیمی بودن 
رویه های آن اشاره و بیان کرد: وزارت فرهنگ به جهت اینکه یک نهاد 
تنظیم گر است، باید آرایش ستاد هماهنگی به خود بگیرد تا بتواند 
همه  ظرفیت ها را به کار بگیرد، تقسیم کار کند و از سایرین پشتیبانی 
کند. ما اکنون در حال حرکت به ســمت این ســتاد هماهنگی در 
وزارت فرهنگ هستیم. وی در بخش دیگری درباره اشاره خبرنگار 
به موضوع بندی از لایحه برنامه هفتم در تکالیف وزارت فرهنگ که 
در آن، به وزارت فرهنگ اجازه داده شده است با تشکیل کمیته ای، 
تخلفات اهالی فرهنگ و هنر را تشخیص داده و »رأسا« و بدون نظر 
قوه قضاییه نسبت به عدم صدور مجوز آن ها، اقدام کند که این بند 
توسط کارشناسان فرهنگی به قانونی شدن ممنوع الکار کردن اهالی 
فرهنگ و هنر تعبیر شده اســت و می تواند جایگاه حمایتی وزارت 
فرهنگ از هنرمندان در مقابل ارگان های دیگر را خدشــه دار کند 
ضمن رد این نظریه، درباره این بنــد اینگونه توضیح داد: این بند با 
رویکرد صیانت و حمایت از هنرمندان نوشته شده است. چون ما به 
شدت این احساس را داریم که نیاز به نظم بخشی در شکل مواجهه و 
برخورد با هنرمندان در حوزه های صنفی داریم. اینکه مرجعیتی در 
دستگاه فرهنگی باشد که رسیدگی های صنفی را انجام دهد به نفع 

حوزه فرهنگ و مانع تشتت مداخله است.
او تاکید کرد: مساله ما احراز جرم نیست، چون احراز جرم برعهده 
قوه قضاییه است. مساله ما رسیدگی به تخلفات صنفی است در یک 
مرجع فرهنگی با سازوکار مشخص است که بتواند ملاحظات خاص 

این حوزه را لحاظ کند. سیدمحمد هاشمی سپس در پاسخ به ایراد 
خبرنگار ایسنا درباره اینکه چنین کمیته ای نمی تواند جلوی دخالت 
برخی نهادهای دیگر در حوزه فرهنگ را بگیرد، گفت: ساز و کار این 
کمیته خیلی مهم است و ما برای اینکه قانون نویسی طولانی نشود آن 
را به تصویب هیات وزیران واگذار کردیم. برای چنین کمیته ای یک 
ترکیب متنوع فرادستگاهی، فراقوه ای و مدنی پیش بینی کرده ایم؛ 
مانند هیات نظارت بر مطبوعــات. الان هیات نظارت بر مطبوعات 
در وزارت فرهنگ تشکیل می شــود اما ترکیب آن کاملا صنفی و 
فرادستگاهی است. هاشمی تصریح کرد: رویکرد دولت آقای رییسی 
نه تنها در جهت تقابل با هنرمندان نیســت بلکه همیشه در جهت 
تعامل بوده است. اصلا روحیه  شخص آقای رییسی روحیه همگرایانه 
و پدرانه است و آن را از نهادهای مختلف به ویژه ما که با یک جامعه 

خاص نخبگی مواجهیم، توقع دارند.
او سپس با تاکید بر وظیفه وزارت فرهنگ بر پاسداشت موضوع 
حجاب، بیان کرد: به هر حال جامعه  ایرانی از ما توقع دارد که به عنوان 
یک دولت و نهاد قانونی باید حافظ قانون باشیم. لذا ما خلاف قانون را 
برنمی تابیم اما این به معنای عدم حمایت یا به معنای تقابل نیست. به 
صراحت می گویم اگر سریعا ترمیمی از سوی خاطی صورت گرفته، 
جبران شده است و اصلا هیچ وقت پافشــاری و اصرار در کار نبوده 
است. در ادامه، خبرنگار ایسنا به موضوع حواشی مربوط به حجاب در 
بین بعضی از بازیگران سینما اشاره کرد و از معاون حقوقی و قائم مقام 
وزیر پرسید که آیا همراهی ای که او می گوید درباره بخش سینما نیز 
وجود داشته است یا نه؟ قائم مقام وزیر تاکید می کند که »موثرین 
می دانند که برای حل بعضی از موارد و مشکلات سینما یا اهالی آن، 
چقدر شخص وزیر و دیگر مسئولین ارشاد دوندگی دارند.« هاشمی 
سپس در پاسخ به سوالی درباره مصاحبه های یکی از مسئولان میانی 
سازمان سینمایی که با منش پدرانه  توضیح داده شده متفاوت است، 
گفت: روحیه آقای خزاعی این اســت که مدام در حال حل کردن 
موضوعاتی برای جامعه سینمایی یا یک فرد است. من از نزدیک آقای 
خزاعی را دنبال حل مساله و گره های جامعه سینمایی دیده ام./ایسنا

 گفت وگو با سیدمحمد هاشمی، 
 قائم مقام و معاون حقوقی وزیر فرهنگ 
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